

## 论文

### 纳米细菌纤维素膜的表征与生物相容性研究

王宗良<sup>1,2</sup>, 贾原媛<sup>3</sup>, 石毅<sup>1</sup>, 从登立<sup>1</sup>, 陈彦彦<sup>1</sup>, 贾士儒<sup>4</sup>, 周余来<sup>1</sup>

1. 吉林大学药学院, 长春 130021;
2. 中国科学院长春应用化学研究所高分子物理与化学国家重点实验室, 长春 130022;
3. 天津科技大学材料科学与化学工程学院,
4. 教育部工业微生物重点实验室, 天津 300457

#### 摘要:

利用木醋杆菌静态培养法制备的由纳米纤维组成的细菌纤维素膜具有超细的三维网络结构和适当的孔隙率。利用光学、扫描电镜和原子力显微镜对其进行结构表征发现, 细菌纤维素膜具有极为精细的纳米网络结构, 冻干膜的孔径约为0.6~2.8  $\mu\text{m}$ ; 纤维素带宽度约为50~80 nm。采用湿重与浮重结合法测定烘干膜和冻干膜的孔隙率分别约为70%和90%。由于细菌纤维素含有大量的羟基, 故烘干膜表现出极好的透湿性。将细菌纤维素膜分别与成纤维细胞和软骨细胞进行复合培养, 并将成纤维细胞和细菌纤维素膜的复合物进行裸鼠皮下移植实验。结果显示, 移植的复合物很好地融入了裸鼠正常皮肤, 成纤维细胞和软骨细胞在细菌纤维素表面形成连续的细胞层, 绿色荧光蛋白表达正常。以上结果表明, 细菌纤维素膜非常适合细胞贴附和增殖, 表现出较好的生物相容性, 有望成为新型组织工程支架材料。

关键词: 细菌纤维素; 生物相容性; 组织工程支架

### Research on Characterization and Biocompatibility of Nano-bacterial Cellulose Membrane

WANG Zong-Liang<sup>1,2</sup>, JIA Yuan-Yuan<sup>3</sup>, SHI Yi<sup>1</sup>, CONG Deng-Li<sup>1</sup>, CHEN Yan-Yan<sup>1</sup>, JIA Shi-Ru<sup>4</sup>, ZHOU Yu-Lai<sup>1\*</sup>

1. College of Pharmaceutical Sciences, Jilin University, Changchun 130021, China;
2. State Key Laboratory of Polymer Physics and Chemistry, Changchun Institute of Applied Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Changchun 130022, China;
3. College of Material Science and Chemical Engineering,
4. Key Laboratory of Industrial Microbiology, Ministry of Education, Tianjin Science and Technology University, Tianjin 300457, China

#### Abstract:

Bacterial cellulose membrane, possessing nanofibers, an ultrafine 3-dimensional network and proper porosity, was prepared by static culture of *Acetobacter xylinum* and characterized by light microscope, SEM(Scanning electron microscope) and AFM(Atomic force microscope). The results show that BC has extremely fine network of nano-structure, the pore size of freeze-dried BC is 0.6 to 2.8  $\mu\text{m}$ ; the width of cellulose is 50 to 80 nm. By measuring their dry weight and wet weight, the porosities of air-dried BC and freeze-dried BC were determined, respectively. The porosity of air-dried and freeze-dried BC is about 70% and 90%, respectively. The water vapor permeability of air-dried BC is quite excellent because the existence of a large number of hydroxyl. BC co-culture with fibroblasts(FBs) and chondrocytes, respectively, and subcutaneous implant of FBs-BC composition into nude mouse. The composition is well intergrated into the skin of nude mouse. FBs and chondrocytes form continuous cell layer on the surface of BC and the expression of GFP is normally. The results demonstrate that BC membrane is suitable for cell attachment and proliferation, and shows better biocompatibility. It is expected to become a promising tissue engineering scaffold.

Keywords: Bacterial cellulose; Biocompatibility; Tissue engineering scaffold

收稿日期 2008-12-05 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

吉林省科技厅项目(批准号: 20050401-2, 200705386)和天津科技大学人才引进基金(批准号: 20070443)资助。

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(944KB)

[HTML全文]

([\\${article.html\\_WenJianDaXiao}](#))

KB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

细菌纤维素; 生物相容性; 组织工程支架

本文作者相关文章

PubMed

通讯作者: 周余来, 男, 博士, 教授, 主要从事医学生物工程学的研究. E-mail: zhoyul@jlu.edu.cn

作者简介:

#### 参考文献:

- [1]Luo H. L., Xiong G. Y., Huang Y., *et al.*. Materials Chemistry and Physics[J], 2008, 110: 193—196
- [2]Brown A. L.. J. Chem. Soc.[J], 1886, 49: 432—439
- [3]Oshima T., Kondo K., Ohto K., *et al.*. Reactive & Functional Polymers[J], 2008, 68: 376—383
- [4]Thawatchai M., Seiichi T., Ratana R., *et al.*. Carbohydrate Polymers[J], 2008, 72: 43—51
- [5]MENG Jie(孟洁), SONG Li(宋礼), KONG Hua(孔桦), *et al.*. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报), 2007, 28(3): 476—480
- [6]Wan Y. Z., Huang Y., Yuan C.D., *et al.*. Materials Science and Engineering C[J], 2007, 27: 855—864
- [7]Klemm D., Schumann D., Udhardt U., *et al.*. Prog. Polym. Sci.[J], 2001, 26: 1561—1603
- [8]Hong L., Wang Y. L., Jia S. R., *et al.*. Materials Letters[J], 2006, 60: 1710—1713
- [9]Svensson A., Nicklasson E., Harraha T., *et al.*. Biomaterials[J], 2005, 26: 419—431
- [10]Jia Y. Y., Tang W. H., Li F., *et al.*. Proceeding of the Second International Papermaking & Environment Conference, Book B[C], Tianjin, 2008: 977—980
- [11]JB/T 7630-1998. Testing Standards of Separators Used in Lead-acid Batteries(铅酸蓄电池隔板测试标准)[S], 1998
- [12]Kitaoka K., Yamamoto H., Tani T., *et al.*. J. Orthop. Sci.[J], 1997, 2(2): 106—113
- [13]ZHOU Yu-Lai(周余来), MA Gang(马刚), HOU Li-Zhong(侯立中), *et al.*. Chinese Journal of Clinical Rehabilitation(中国临床康复)[J], 2005, 9(2): 236—238
- [14]CHI Guang-Fan(池光范), HOU Yi(侯宜), ZHOU Yu-Lai(周余来), *et al.*. Journal of Jilin University (Medicine Edition)(吉林大学学报, 医学版)[J], 2004, 30(5): 697—699
- [15]Wu Sheng-chi, Lia Ying-ke. Journal of Molecular Catalysis B: Enzymatic[J], 2008, 54: 103—108

本刊中的类似文章

#### 文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题
				mer
				wome
				I